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KORONAVIRUS A MY

Jako mnoho jiných věcí i vydání březnového čísla Polan-
ského zpravodaje zastavila pandemie nemoci Covid 19. 
Situace, která nemá obdoby. Nechci dlouze omílat, co vše 
nám tato krize přinesla, odnesla a co strašného nás ještě 
čeká. Jsem optimista  a tak  věřím v poučení, nové  výzvy 
a především v to, že nás opravdové problémy většinou se-
mknou a posílí. Ne jinak tomu nyní bylo v Polance nad 
Odrou. Chtěl bych proto touto cestou poděkovat všem, 
kteří v této složité době pomáhali potřebným. Zaměstnan-
cům úřadu Polanka (šití roušek, distribuce ochranných 
prostředků a dezinfekce), prodavačkám v obchodech, za-
městnancům lékárny, zaměstnancům ZŠ a MŠ Polanka 
(šití roušek, obědy pro seniory), ale i firmám, které po-
skytly dary ve formě ochranných pomůcek. V neposlední 
řadě i neziskovým organizacím, které pomáhaly s nákupy 
pro seniory. Můj velký obdiv ovšem mají i rodiče dětí, 
kteří to opravdu neměli a stále ještě nemají vůbec jedno-
duché. Sám jsem to zažil a smekám před všemi, kteří to 
doma s dětmi zvládli. Stejně tak musím poděkovat vedení 
ZŠ a MŠ Polanka a jejím zaměstnancům za jejich snahu a 
ochotu v těchto složitých podmínkách pružně reagovat a 
učit žáky díky moderním technologiím.
Děkuji Vám všem!!!

Doba se částečně zklidnila, život v obci se nezastavil. Za-
čaly investiční akce, o kterých se dočtete v samostatných 
článcích. Čeká nás opravdu rušná stavební sezóna, kdy se 
budeme muset obrnit trpělivostí, protože každá nová stav-
ba či rekonstrukce nám v době realizace přináší spoustu 
komplikací v dopravě, větší hlučnost, prašnost atd. Od-
měnou nám pak budou nové kanalizace, komunikace, ale 
i zrekonstruované budovy, nové sportoviště či rozšířená 
vsypová loučka. 

Zároveň je potřeba si uvědomit, že nás čeká chudší obdo-
bí, neboť již letošní rozpočet bude krácen na straně příjmů 
o cca 2 mil. Kč. Velká neznámá nás čeká při tvorbě roz-

počtu 2021. Jsem nesmírně rád, že náš rozpočet je v dobré 
kondici a jsme připraveni výpadky na straně příjmů vykrýt 
tak, abychom nemuseli zásadně omezit přípravu a rozvoj 
projektů pro nejbližší období. Zároveň máme příslib pri-
mátora města Ostravy pana Tomáše Macury, že podpoří 
investice a opravy v městských obvodech a zajistí finanč-
ní prostředky na předfinancování dalších staveb z evrop-
ských a státních dotací.

Doufejme tedy, že i po ekonomické stránce toto období 
zvládneme. Jedno je jisté, prací jsme se na výsluní a poho-
dová léta dostali a jedině prací se z této krize dostaneme. 
Přeji Vám příjemné a pohodové léto plné zdraví a rodinné 
pohody.

                                                                                      Starosta
                                                                                   Pavel Bochnia
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Z JEDNÁNÍ SAMOSPRÁVY MĚSTSKÉHO OBVODU

Vážení občané,
naposledy jsme vás informovali o jednání samosprávy v lednovém 
zpravodaji a od té doby se událo mnoho...Rada městského obvodu se 
od začátku roku 2020 sešla 12-krát. Byly projednávány body, které se 
stávají téměř pravidelností, a to: umístění sítí v obecních pozemcích, 
smlouvy o zřízení služebnosti, majetkoprávní problematika, vyjádření 
ke stavbám a další.
Rada městského obvodu také reagovala na situaci, která byla pro vět-
šinu z nás zcela nová a z velké míry ovlivnila život nejen v naší obci, 
a to vyhlášení nouzového stavu vládou ČR v souvislosti s pandemií 
COVID 19.

Nyní přinášíme shrnutí toho nejdůležitějšího z jednotlivých oblastí.

Z investičních záležitostí rada městského obvodu:

- rozhodla vyzvat dodavatele k podání nabídek ve zjednodušeném pod-
limitním řízení dle zákona o veřejných zakázkách na realizaci stavby 
„Stavební úpravy obytného objektu č.p. 545 v Polance nad Odrou

- rozhodla vyzvat k podání nabídek dodavatele ve věci veřejné zakázky 
malého rozsahu s názvem „Polní cesty VPC 31.2 a VPC 31.3“

Na základě doručených nabídek a hodnotícího kritéria nejnižší nabíd-
ková cena rada městského obvodu

- rozhodla o uzavření smlouvy ve věci veřejné zakázky malého rozsahu 
s názvem „Polní cesty VPC 31.2 a VPC 31.3“ se společností COLAS 
CZ, a.s. za cenu 4.445.547,15 Kč bez DPH

- rozhodla o uzavření smlouvy ve věci veřejné zakázky malého rozsahu 
s názvem „Stavební úpravy obytného objektu č.p. 545 (TDS a BOZP) 
se společností ASA expert a.s. za cenu 236.398,00 Kč bez DPH

- souhlasila s provedením stavby s názvem „Kanalizace v Polance nad 
Odrou SO 01-03, SO03.1 Kanalizační řád – DSO 03.1.5 Přeložka ka-
belu ČD-Telematika“

- rozhodla na základě zprávy o hodnocení nabídek o výběru dodavatele 
a o uzavření smlouvy na realizaci stavby „Stavební úpravy obytného 
objektu č.p. 545 v Polance nad Odrou“ se společností CONE – STAVI-
TELSTVÍ, a.s. za cenu 12 973 929,91 Kč bez DPH

- rozhodla o uzavření smlouvy na zajištění autorského dozoru pro stav-
bu „Stavební úpravy obytného objektu č.p.545 v Polance nad Odrou se 
společností SPAN s.r.o.

Z majetkoprávních věcí např:

- rozhodla o pronájmu nebytových prostor (části střechy) na objektu 
č.p. 592 za účelem umístění technického zařízení pro radiový odečet 
měřidel

- rozhodla o pronájmu pozemku parc. č. 62/2 za účelem vjezdu vozidel 
na staveniště stavby s názvem „Protipovodňová opatření na vodním 
toku Polančice pro zástavbu Polanky nad Odrou“

- rozhodla o záměru o pronájmu pozemků parc. č.  3370, parc.č. 3371, 
parc. č. 4267 a části pozemku parc. č. 1183/1 v k.ú. Polanka nad Odrou 
za účelem zřízení staveniště pro realizaci stavby „Plošná kanalizace 
Polanka 4. etapa, část I a rekonstrukce vodovodu ul. Konečná“

- rozhodla o pronájmu bytu č. 8 v Domově pokojného stáří, ve vlastnic-
tví SMO, svěřeného městskému obvodu Polanka nad Odrou

- nesouhlasila s prodejem pozemků parc. č. 2955/1, parc. č. 2954 včetně 
stavby rodinného domu

Na vyhlášený nouzový stav a jednotlivá opatření vyhlášená vládou či 
ministerstvy rada reagovala takto: 

- rozhodla o uzavření mateřské školy s účinností od 18.3.2020

- rozhodla o uzavření darovací smlouvy ve věci přijetí daru 500 ks tex-
tilních roušek od společnosti Elmich Group s.r.o

- rozhodla o uzavření darovací smlouvy ve věci přijetí 50 ks respiráto-
rů se společností Armilana s.r.o. Oběma výše uvedeným společnostem 
patří poděkování

Rada také doporučila zastupitelstvu městského obvodu schválení pří-
jmů a výdajů za období 01-12/2019, doporučila zastupitelstvu poskyt-
nout dotaci spolkům provozující sportovní činnost dětí a mládeže do 18 
let, doporučila také schválit dodatek č. 3 ke zřizovací listině ZŠ a MŠ 
Polanka nad Odrou.

Zastupitelstvo městského obvodu se sešlo na svém 8. jednání dne 
4.3.2020 v zasedací místnosti Úřadu městského obvodu Polanka nad 
Odrou. Na tomto jednání zastupitelstvo 

- rozhodlo v souladu se schválenými platnými zásadami poskytnout 
finanční dotace pro rok 2020 sportovním organizacím, a to SH Házená 
Polanka nad Odrou ve výši 174 537 Kč, VK Polanka nad Odrou ve výši 
73 950 Kč, Fotbalovému klubu SK Polanka nad Odrou ve výši 109 776 
Kč a Tělocvičné jednotě Sokol Polanka nad Odrou ve výši 91 737 Kč,

- rozhodlo o poskytnutí dotace spolku Retrostar z.s. ve výši 75 000 Kč a 
také Římskokatolické farnosti Ostrava – Polanka ve výši 100 000 Kč za 
účelem obnovy fasády kostela sv. Anny v Polance nad Odrou

- nesouhlasilo s odkupem pozemků, které byly nabídnuty státním pod-
nikem MILNEA, který je v likvidaci

- souhlasilo s převodem stavby veřejného osvětlení, které bylo realizo-
váno v rámci stavby chodníku podél ul. 1. května část Úřad – Mateřská 
škola 

- rozhodlo o poskytnutí dotace z rozpočtu městského obvodu Polanka 
nad Odrou spolku Fotbalový klub SK Polanka nad Odrou na projekt 
„Rekonstrukce sportovního areálu“ ve výši 15% z celkové ceny projek-
tu maximálně však 4 135 185,30 Kč.

Poslední zasedání zastupitelstva proběhlo 3. června 2020. Zastupitel-
stvo mimo jiné projednalo a schválilo: 

- plnění příjmů a čerpání výdajů 1.1.- 31.3.2020
- účetní závěrku za rok 2019
- závěrečný účet Statutárního města Ostravy – městského obvodu Po-
lanka nad Odrou za rok 2019

Jednotlivá usnesení jsou k dispozici na webových stránkách městské-
ho obvodu případně na požádání k nahlédnutí v kanceláři tajemnice 
ÚMOb Polanka nad Odrou.

                                                                                      Z.K-
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HOSPODAŘENÍ SMO, MĚSTSKÉHO OBVODU POLANKA NAD ODROU 

ZA ROK 2019

Zastupitelstvo městského obvodu Polanka nad Odrou na svém 9. zasedání konaném dne 3.6.2020 schválilo účetní závěrku a závě-
rečný účet za rok 2019. Z této účetní závěrky vyplývá, že městský obvod hospodařil s příjmy 60 740 655,55 Kč a výdaje byly 54 
391 322,38 Kč. Výsledkem je přebytek hospodaření, který činí 6 349 333, 17 Kč. 
Stav finančních prostředků na B.Ú. k 31.12.2019 byl 25 960 859,72 Kč. Část těchto finančních prostředků naspořených z minulých 
let je zapojeno do schváleného rozpočtu Měob Polanka na rok 2020. Především na investiční akce (Pečovatelské byty, zdravotní 
středisko, sportovní areál, chodník u Klimkovic, rozšíření vsypové loučky, plynová kotelna na budově B ZŠ Polanka), opravy a 
údržba majetku (komunikace, chodníky, byty, veřejná zeleň), projekty, podporu žádostí občanů o kotlíkové dotace aj.

Zbývající volné zdroje ve výši 8 460 859,72 rozhodlo zastupitelstvo městského obvodu Polanka nad  Odrou zapojit do letošního 
rozpočtu následovně:
 
Péče o vzhled obce a veřejnou zeleň                                                                             1200 tis.Kč
Bytové hospodářsví                                                                                                       5000 tis.Kč
Rezerva                                                                                                                            800 tis.Kč
Účelová rezerva na pokrytí výpadku příjmů ze statutárního města Ostravy                 1460 tis.Kč
           
Součástí závěrečného účtu statutárního města Ostravy - městského obvodu Polanka nad Odrou je také přehled hospodaření zřízené 
příspěvkové organizace ZŠ a MŠ Polanka nad Odrou. Příspěvková organizace vykazuje kladný výsledek  hospodaření  ve výši 405 
995,61 Kč. Celkový zisk z hlavní činnosti činí 231 405,84 Kč, z doplňkové činnosti pak 174 589,77 Kč. Zisk z hlavní činnosti je 
spojen především s výběrem poplatků za školní družinu a školným v mateřské škole, samotné provozní náklady byly ztrátové ve 
výši 30 786,65 Kč.
Zastupitelstvo městského obvodu Polanka nad Odrou na svém 9. zasedání dne 3.6.2020 schválilo rozdělení výsledku hospodaření 
ZŠ a MŠ Polanka nad Odrou, příspěvkové organizace za kalendářní rok 2019 ve výši 405 995,61 Kč. Jedná se o převod 65 354,75 
Kč do fondu odměn a 340 640,86 Kč do rezervního fondu organizace z výše zmíněného kladného výsledku hospodaření.
Z rezervního fondu příspěvkové organizace je v plánu v roce 2020 uhradit položky týkající se obnovy vybavení vybraných tříd zá-
kladní i mateřské školy, provozního majetku školy, nákupu sítí do oken mateřské školy, zastínění pískovišť apod.

Celkový závěrečný účet městského obvodu Polanka nad Odrou za rok 2019 je k nahlédnutí na úřední desce a webových stránkách 
www.polanka.cz 

Starosta

PODĚKOVÁNÍ
Chtěla bych touto cestou poděkovat zaměstnankyním mateřské školy 
Polanka nad Odrou, které rychle reagovaly na vzniklou nelehkou situ-
aci a po uzavření mateřské školy ihned začaly šít roušky.  Roušky byly 
zdarma rozváženy našim seniorům, ale také je zdarma poskytly dalším 
potřebným organizacím, například ostravským nemocnicím, domovům 
seniorů atd. Také bych chtěla poděkovat dalším spoluobčanům, kteří 
v této nelehké době přiložili ruku k dílu, např. člence DTJ, která sama 
ušila přes 300 roušek pro pracovníky v potravinářském průmyslu, ale 
také našim prodavačkám, které ač byly samy vystaveny velkému psy-
chickému tlaku, tak ochotně rozdávaly roušky. Všichni, kteří roušky 
dostali, byli neskutečně vděční. 
Dík patří také lidem, kteří neváhali a nabídli svou pomoc např. tím, že 
donesli materiál na roušky nebo nabídli pomoc při donášce nákupů pro 
seniory apod.
Jak je vidět, pořád platí, že v nouzi poznáš přítele a solidárnost lidí 
stále funguje.

V případě potřeby se na nás mohou spoluobčané nadále obracet.

Hana Šimůnková, sociální pracovnice ÚMOb
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ROZDĚLENÍ DOTACÍ Z ROZPOČTU MĚSTSKÉHO OBVODU 
POLANKA NAD ODROU NA ROK 2020

Každým rokem městský obvod Polanka nad Odrou rozděluje na základě vyhlášených a zveřejněných podmínek dotace pro organizace a spolky 
působící v Polance nad Odrou. Podpora pro sportovní organizace je směřována na výchovu a činnost mládeže do 18 let. Kritéria pro rozdělení 
celkové částky pro jednotlivé spolky jsou 60 % váha mládeže (počet členů do 18 let) a 40 % náklady z hlavní činnosti doložené účetní závěrkou 
předešlého roku. Ostatní dotace se vyhodnocují samostatně na základě rozsahu činnosti a konkrétních požadavků jednotlivých organizací. Celkově 
se rozdělilo 810 000,- Kč. Dále jsou kultura, sport a společenské aktivity podporovány v rámci rozpočtu a organizace akcí Školské, kulturní
 a sportovní komise.



POČET OBYVATEL PŘIHLÁŠENÝCH 
K POBYTU V OBCÍCH SPRÁVNÍHO OBVODU  
STATUTÁRNÍHO MĚSTA OSTRAVY KE DNI 

01.01.2020

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ

První otevřený termín je stanoven na 26. 09. 2020 (so). Případné zá-
jemce o vítání občánků prosíme, aby se přihlásili osobně na podatelně 
našeho úřadu nebo emailem na vwoznicova@polanka.ostrava.cz. Pod-
mínkou je, aby dítě mělo trvalý pobyt v Polance nad Odrou.

Veronika Woznicová, Polanka nad Odrou

ŠKOLA - RADNICE - BYTY

Bývalá radnice mění svou tvář, nové využití v podobě malometrážních 
bytových jednotek se pomalu rýsuje na půdorysu jednotlivých podlaží. 
Přes všechny komplikace spojené s vyhlášeným nouzovým stavem se 
práce na stavbě nezastavily, a to i přes problémy spojené s dodávkami 
materiálu a nasazením dostatečného počtu pracovních sil včetně pro-
fesních specialistů. Nejhrubší práce jsou hotovy, nyní začínají výstav-
by příček a instalace vnitřních inženýrských sítí. V závěru stavebních 
úprav bude upravena okolní zeleň do podoby malých parčíků s lavič-
kami a místy k odpočinku. Na celou rekonstrukci nad rámec technické-
ho a autorského dozoru dohlíží také architekt, který spolupracoval na 
projektové dokumentaci. Proto jsme přesvědčeni, že výsledek celého 
snažení bude nejen plně funkční, ale i estetický velmi hodnotný.

Uplynulé měsíce stavby byly jedny z nejnáročnějších. Na stavu objek-
tu se totiž ve velké míře podepsaly více či méně úspěšné přestavby z 
minulých let. Jednalo se především o ne zcela zdařilé zásahy do statiky 

objektu, šikovně ukryté za hrubými omítkami, instalovanými podhledy 
a obklady. Přizvaný statik kolikrát nemohl uvěřit, že budova ještě stojí. 
Objekt byl postaven již v roce 1873 jako „nová“ škola, v přízemí byla 
jedna učebna, byt pro učitele a stáj pro dobytek, v prvním poschodí 
byly dvě učebny a jeden menší učitelský byt. Škola nahradila první 
jednotřídní školu, která stála již od roku 1815 v místě hostince U Dlu-
hoše, dnes již prodejna potravin U Milana. První přestavba proběhla v 
roce 1905, tehdy byla škola přemístěna do nové budovy všem známé 
jako stará škola, tedy dnešní radnice. Objekt byl následně upraven na 
čtyři byty a sídlo obecního úřadu. V roce 1926 zde byl také přemís-
těn poštovní úřad. Po osvobození v roce 1945 byl objekt již využíván 
pouze jako sídlo místního národního úřadu a sídlo pošty. S různými 
částečnými rekonstrukcemi sloužil danému účelu až do roku 1976, kdy 
byla Polanka začleněna pod městský obvod Poruba a úřad byl zrušen. 
K obnovení chodu a sídla úřadu došlo až po roce 1990.

Celkové náklady dnes prováděné přestavby dosáhnou cca 28 mil. Kč, 
kdy z rozpočtu Statutárního města činí spolufinancování cca 19 mil., 
dotace Ministerstva pro místní rozvoj cca 5 mil. a z rozpočtu městského 
obvodu je uvolněna částka cca 4 mil. Kč. Z pohledu městského obvodu, 
který hospodaří jako samostatný subjekt, jsou náklady na stavbu více 
než příznivé. Přesto jsou slyšet názory, že se budova měla prodat a pe-
níze se měly nasměrovat jinam. Už se ale neřekne kam, a taky, jak se k 
těm čtyřem milionům seženou ty další. Snaha městského obvodu o udr-
žení majetku má své opodstatnění i v nedávné historii. V devadesátých 
letech se toho prodalo mnoho, a s odstupem času to není vždy vnímáno 
jako to nejlepší rozhodnutí. 

Stavba má být dokončena v průběhu měsíce září a již teď jsme nedo-
čkaví, až jí budeme moci všem ukázat. Největší odměnou však bude, až 
budova začne žít novým životem a večer se bude za okny svítit.

RM
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                ZVLÁŠTNÍ UŽÍVÁNÍ POZEMNÍCH KOMUNIKACÍ 

Silniční správní úřad upozorňuje občany městského obvodu Polan-
ka nad Odrou, že nelze na pozemní komunikaci a přilehlý zelený pás 
umísťovat nic, co by mohlo ohrozit plynulost a bezpečnost silniční-
ho provozu. Mějte prosím na paměti, že komunikace je určena k užití 
vozidly a chodci. Zaparkované auto při krajnici, hromada stavebního 
materiálu, kontejner, reklamní panel nebo umisťování velkých kamenů 
v zeleném pásu, to jsou jen některé z nešvarů, se kterými se setkáváme. 

Městská policie provádí kontroly a za takovéto přestupky může udělit 
pokuty. 

Upozorňujeme Vás, že pozemní komunikace lze užívat jiným než ob-
vyklým způsobem nebo k jiným účelům, než pro které jsou určeny, jen 
na základě povolení zvláštního užívání vydaného příslušným silničním 
správním úřadem (§ 25 zák. 13/1997 Sb. o pozemních komunikacích). 
K vydání tohoto povolení je potřebný souhlas vlastníka dotčené po-
zemní komunikace a stanovisko Policie České republiky. V případě, že 

BEZPEČNOST SILNIČNÍHO PROVOZU NA MÍSTNÍCH 

KOMUNIKACÍCH TROCHU JINAK

V poslední době se rozrůstá staronový nešvar umísťování nebezpeč-
ných překážek v blízkosti místních komunikací. Stále více občanů si 
toho všímá a dokážou rizika umístění překážek vyhodnotit a obrací se 
na nás s  prosbou o  sjednání nápravy,  jelikož se převážně jedná o 
pozemky obce. Většinou tyto překážky umísťují majitelé sousedních 
pozemků, kdy se snaží zabránit průjezdu vozidel v travnaté ploše vedle 
komunikací. 

Možná z jednoho pohledu se jedná o ochranu travnatých ploch, nic-
méně z druhé strany je třeba apelovat na bezpečí účastníků silničního 
provozu, ať už se jedná o velké či malé začínající cyklisty či chodce, 
případně i škody na vozidlech na přehlédnutelných překážkách.

Zkusme si každý představit, jak by dopadl pád malého cyklisty na ká-
men či napíchnutí se na různé tyče. Je třeba si vyhodnotit, zda v tako-
vém případě nepřevyšuje ochrana zdraví nad ochranou majetku.

Většinou si  to  lidé  po osobní  domluvě uvědomí a sjednají nápravu, 
ale jsou i ti, kterým je to jedno.

Apelujeme tímto na všechny účastníky, aby se chovali v provozu ohle-
duplně a to vůči autům, osobám či přírodě. Pro bezpečné míjení v úz-
kých ulicích využívejme přednostně zpevněné plochy. Samotné vjezdy 
k jednotlivým domům neslouží k parkování vozidel, ale právě k bez-
pečnému míjení vozidel. Při povolení k připojení vjezdu ke komunika-
ci už obec dopředu informuje žadatele o zákazu parkování  na těchto 
obecních plochách.

Věřím, že se občané nad situací zamyslí a přehodnotí svůj postoj 
a účastníci provozu se také začnou chovat ohleduplně ke svému okolí.

M.Š.

užijete (bez tohoto povolení) pozemní komunikaci jiným než obvyk-
lým způsobem, dopouštíte se přestupku, za což Vám může být uložena 
pokuta až do výše 500 000 Kč. 

V případě nejasností, co je a není zábor veřejného prostranství či zvlášt-
ní užívání, se s dotazem obraťte na Bc. Štěpánovou, DiS., tel.: 599 425 
110, mobil: 725 366 131.
                                                                                                    -B.Š.  
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Proč nejsou velkoobjemové kontejnery v ulicích častěji? Proč 
bývají umísťovány jen na určitých místech a ne tam, kde by se 
mi to hodilo víc? To jsou snad nejčastější otázky pokládané Ost-
ravany v souvislosti s velkoobjemovými kontejnery.

Frekvence přistavování těchto kontejnerů je úzce spojena s eko-
nomikou. Ostrava je jedním z mála velkých měst v republice, 
kde nebyl v posledních 15 letech zvýšen poplatek za odpady. 
Aby tomu tak mohlo být, musí město, jež na systém nakládání 
s odpady doplácí ze svého rozpočtu, uvažovat ekonomicky. A 
přistavování velkoobjemových kontejnerů je logisticky nároč-
ná a vzhledem k tomu i finančně nákladná činnost, která by při 
častější frekvenci město nadměrně finančně zatížila. I proto jsou 
zřizovány sběrné dvory, kam lze objemný odpad bezplatně od-
ložit kdykoli během roku. Případně si zájemce může v OZO Os-
trava sjednat za patřičný poplatek odvoz přímo od domu, nebo 
si odvoz objemného odpadu zaplatit u některé ze soukromých 
firem, které takové služby nabízejí, a to mnohdy i včetně odne-
sení odpadu z domu.
  
Také to, že jsou velkoobjemové kontejnery přistavovány jen na 
určitých místech, má svůj důvod. Plochy vhodné k jejich při-
stavování vybírají jednotlivé obvody tak, aby bylo možné tam 
velkoobjemový kontejner nejen přivézt, ale také s ním bezpečně 
manipulovat. Kontejner nesmí bránit v pohybu ani vozidlům ani 
chodcům, musí být umístěn na dobře přístupném místě, k němuž 

se občané bezpečně dostanou. Takových ploch není v obvodech 
mnoho, zvlášť složitá je situace na sídlištích s množstvím parku-
jících aut a nedostatkem volného prostoru. 

Přistavování kontejnerů je službou, jež přispívá k většímu kom-
fortu bydlení ve městě, a vychází vstříc zejména těm občanům, 
kteří nemají možnost velkoobjemový odpad odvézt do sběrné-
ho dvora. Bohužel je tato služba v praxi často zneužívaná. U 
kontejnerů, které bývají zaplněny zpravidla ihned po přistavení, 
často vznikají černé skládky, protože občané svůj nadrozměr-
ný odpad pokládají i kolem nich. To výrazně komplikuje odvoz 
objemného odpadu. Obvod, který má počet velkoobjemových 
kontejnerů stanoven podle množství obyvatel, je pak nucen 
přiobjednat další kontejner, což představuje podstatné zvýšení 
nákladů. 

Častým zlozvykem je i naplňování velkoobjemových kontej-
nerů odpady, které do nich nepatří, například elektrospotřebi-
či, nebezpečnými nebo stavebními odpady. Takové jednání pak 
komplikuje následné využití objemných odpadů, které je třeba 
ručně třídit, aby mohly být vybrány složky pro další energetické 
nebo materiálové využití. Přitom ve sběrných dvorech jsou v 
dostatečném množství k dispozici kontejnery na rozmanité dru-
hy odpadu, takže třídění probíhá přímo v okamžiku odevzdání.  

OZO

OTAZNÍKY KOLEM VELKOOBJEMOVÝCH KONTEJNERŮ

FOTOSOUTĚŽ ANEB ČERNÝ HUMOR NA ČERNÉ SKLÁDCE

V Ostravě rostou počty černých skládek u kontejnerových sta-
novišť. Meziroční nárůst takto nelegálně odložených odpadů v 
roce 2019 představoval rekordních šest desítek tun, čímž objem 
černých skládek loni vzrostl až na 700 tun. Aby si občané města 
tohoto nešvaru více všímali a zamýšleli se nad tím, proč vzniká, 
a jak je možné mu předejít, OZO Ostrava už loni odstartovalo na 
sociálních sítích fotosoutěž, jejímž úkolem je vtipný pohled na 

černé skládky u kontejnerových stanovišť. Autor musí snímek 
nejen pořídit, ale také ho s úsměvem a nadhledem okomentovat 
a vtipně poukázat na pohodlnost a nezodpovědnost těch, kteří 
se odpadu zbavují tímto způsobem. Cílem fotosoutěže je zapojit 
občany zábavnou formou do boje proti černým skládkám, mo-
tivovat je k tomu, aby si uvědomili, že s odpady lze nakládat 
mnohem zodpovědněji.

OZO

OSADA JANOVÁ - KONTEJNERY

Třídění odpadů je věcí nanejvýš nezbytnou. Díky dlouhodobé 
osvětě v celé společnosti se dá říct, že většina mladé generace 
třídí odpady tak nějak přirozeně, od narození. Samozřejmě zále-
ží na prostředí, ve kterém vyrůstá a také na možnostech, které je 
nezbytné nabídnout.  V této souvislosti nastala na osadě Janová 
nelehká situace. Sběrné místo ve středu osady bylo umístěno na 
soukromém pozemku se souhlasem vlastníka. Pozemek byl však 
prodán a nový majitel zde připravuje stavbu rodinného domu a 
požádal městský obvod o přemístění sběrných nádob. Městské-
mu obvodu se však nepodařilo najít v této lokalitě vhodné místo. 
Proto bylo přistoupeno k rozšíření stávajících sběrných míst na 

ul. K Lípě u křižovatky s ul. Ostravskou a na ul. Jiřího Krále  v 
místě dětského hřiště. Nové stání na tříděný odpad bylo vybu-
dováno na ul. Maková u křižovatky s ul. Osvobození. Nadále se 
však snažíme  o umístění sběrného místa v centru osady v místě 
restaurace a autobusových zastávek. V této souvislosti budeme 
vděčni za všechny podněty, a kdyby se našel někdo, kdo by za 
tímto účelem vhodný pozemek nabídnul, bylo by po starostech, 
kam se sklem, papírem a plastem.

(RM)
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VÝSTAVBA KANALIZACE  NA  ULICI  1. KVĚTNA

Od 20.5.2020 začala investiční akce s názvem“ Plošná kanalizace Po-
lanka 4.etapa část 1‘‘.  Po jejím dokončení se budou moci postupně na 
kanalizaci připojit další nemovitosti z velké části Polanky. Celá akce 
bude trvat víc než rok a následně na ni bude navazovat oprava komuni-
kací. Stavební práce jsou prováděny především na ulici 1.května. Jedná 
se o páteřní komunikaci našeho obvodu a je potřeba počítat s doprav-
ním omezením v daných úsecích. Výstavba bude probíhat po 100 m 
částech a je rozdělena do 7 etap. Doprava je řízena semafory. 

V některých úsecích může dojít k odklonění autobusových linek MHD. 
Práce byly započaty nad restaurací u Machů (ve směru na Klimkovice) 
v úseku po odbočení na ulici Obloukovou. Koncem května začaly práce 
na dalším úseku před radnicí a zámeckým rybníkem. Z tohoto důvodu 
došlo ke krátkodobému posunu zastávky MHD Polanka střed (u Hruš-
ky)směrem na Dolní Polanku pod zahradu u fary.

Postupně bude zhotovena páteřní kanalizace a jednotlivé odbočky pro 
další etapu. Současně budou vyvedeny jednotlivé odbočky pro na-
pojení přilehlých nemovitostí. Odbočky budou ukončeny šachticí na 
hranici pozemku. Výstavbu provádí spol. Jankostav s.r.o. a investorem 
celé investiční akce je statutární město Ostrava. Společnost Jankostav 
s.r.o. osloví postupně vlastníky jednotlivých nemovitostí k upřesnění 

konkrétního umístění přípojek. Stavbyvedoucím společnosti Jankostav 
s.r.o. je pan Ondruch (739 521 498), mistrem stavby pan Richter (601 
333 529), se kterými si konkrétní umístění přípojky odsouhlasíte na 
situaci přípojky. Zároveň je možno kontaktovat pracovníky zdejšího 
úřadu – Ing. Jaroslava Lokajová 599 425 108, Bc. Beata Štěpánová, 
DiS. 599 425 110.

Kanalizační přípojku na svém pozemku ke své nemovitosti si každý 
vlastník řeší sám a na své náklady. Před samotnou realizací „domov-
ní“ části přípojky je nutno toto dořešit na zdejším stavebním úřadu v 
souladu se stavebním zákonem. Potřebné doklady k žádosti o povolení 
přípojky upřesní pracovník stavebního úřadu pro každou nemovitost 
samostatně podle rozsahu prací a na základě žádosti vlastníka.

Občané dotčeni výstavbou kanalizace budou informováni zaměstnan-
cem prováděcí firmy o postupu prací. Žádám tímto o Vaši součinnost
 a o upřesnění místa odbočky pro Vaše připojení na kanalizaci.

Zároveň Vám chci poděkovat za toleranci a trpělivost při komplikacích 
vzniklých omezením v dopravě a samotnou stavební činností.

Starosta

POLNÍ CESTY

V měsíci březnu byly zahájeny práce na polních cestách Na Hranici, 
v květnu pak poslední úsek polních cest od ulice K Vydralinám až 
po úsek Hraničky. Díky dokončení těchto komunikací získají některé 
nemovitosti po létech opět přístupovou cestu a dojde k významnému 

snížení zatížení zemědělskou dopravou především na ulici 1.května. 
Pokud půjde vše bez komplikací, mohly by tyto stavby být dokončeny 
na konci léta a od podzimu by pak mohly plně sloužit svému účelu. 
Polní komunikace se staví přesně na parametry  zemědělských strojů 
v souladu s podmínkami orgánu životního prostředí a dalších institucí. 
Může nás tak překvapit, že některé části budou z asfaltu, jiné pak s pe-
netračního makadamu. Část komunikací bude zúžena díky ochrannému 
pásmu vodního toku nebo nevyřešených majetkových vztahů s vlast-
níky nemovitostí. Realizace začala schválením pozemkových úprav v 
roce 2012 a od té doby se nám postupně podařilo vybudovat tři úseky 
včetně mostu přes Polančici.  Dokončením závěrečné etapy se tak na-
plní dlouholeté úsilí o koncepční řešení dopravní obsluhy jižní části 
zemědělských ploch. Zároveň tyto komunikace budou moci využívat 
cyklisté a lidé pro své každodenní procházky.

                                                                                                                  Starosta



REKONSTRUKCE SPORTOVNÍHO AREÁLU U ZŠ …ANEB JAK NA TO

V rámci této realizace bude kompletně modernizován fotbalový areál 
u základní školy. V prvé řadě se jedná o rekultivaci travnatého hřiště, 
instalaci drenáží, doplnění vhodných podkladních vrstev včetně no-
vého zavlažovacího systému. V zadní části oválu vzniknou tři multi-
funkční hřiště s umělým povrchem. Na ploše stávajícího škvárového 
hřiště bude vybudována oplocená tréninková hrací plocha s umělým 
trávníkem a osvětlením. V přední části původního škvárového hřiště 
pak vznikne veřejně přístupná plocha s využitím pro kolečkové sporty 
(brusle, skateboardy apod.). Městským obvodem byl projekt připravo-
ván již od roku 2016. Dvakrát byla zpracována žádost o dotaci, jednou 
byl dotační titul zcela zrušen, podruhé projekt nezískal požadované 
hodnocení. V průběhu roku 2019 byl projekt aktualizován. Předpoklá-
dané náklady dle rozpočtu činily 27,6 mil. Kč. Na podzim loňského 
roku byly vypsány nové dotační výzvy. Obce mohly v rámci dosáhnout 
na podporu v max. výši 40 % z celkových uznatelných nákladů, spolky 
– sportovní kluby až na 70 % nákladů. 

Situace vyžadovala hluboké zamyšlení, ale prostor byl jen pro krátké 
vyhodnocení možných postupů. Pod vedením starosty městského ob-
vodu se rozběhla papírová válka s časem. Městský obvod zajistil ve 
spolupráci s fotbalovým klubem, přesněji s předsedou klubu, převedení 

projektu na fotbalový klub, a to jak po stránce majetkové, tak co se týče 
převodu práv v rámci vydaných povolení. Areál fotbalového hřiště je 
rovněž v majetku městského obvodu. I tato záležitost měla své řešení, 
po souhlasu zastupitelstva byl areál předán do tzv. výpůjčky fotbalové-
mu klubu na dobu udržitelnosti projektu, tím byla splněna další pod-
mínka dotace. Poté zbývalo „jen” zajistit zpracování žádosti o dotaci 
včetně nezbytného spolufinancování ze strany žadatele v řádu milionů 
korun. Proběhlo několik jednání se statutárním městem s výsledkem: 
souhlas zastupitelstva města Ostravy k spolufinancování ve výši 4 140 
000 Kč. Další projednání proběhlo za zdmi zdejšího úřadu, kdy zastu-
pitelstvo městského obvodu rovněž souhlasilo se spolufinancováním v 
totožné výši, tedy 4 140 000 Kč. Následně byla zpracována žádost o 
dotaci a po dlouhých letech marných pokusů došlo k jejímu schválení, 
a to v neuvěřitelné výši téměř 19,3 mil. Kč. A tak i v době nouzového 
stavu se žádné omezení a zastavení projektu nekonalo, bylo předáno 
staveniště a práce se rozběhly naplno.  

Výše uvedené řádky vypadají jako jednoduchý postup, který by mohl 
kdokoli opsat a udělat to samé. Ve skutečnosti však bez kreativního pří-
stupu a odhodlání všech zainteresovaných jít za jasným cílem, by byl 
tento projekt jen dlouhodobým, těžko splnitelným snem. 

R.M.

ÚPRAVY V PARKU VÁCLAVA NELHÝBLA 

V průběhu měsíce května proběhla v parku u kostela rozsáhlá 
údržba zeleně. Byly provedeny úpravy záhonů, odstranění ple-
velů a náletových dřevin, následně byly záhony zamulčovány 
štěpkou z provedených ořezů. Keřové skupiny byly doplněny na 
vhodných místech výsadbou tavolníků. Veškeré vzrostlé stromy 
byly ošetřeny odborným arboristickým zásahem. Ten zahrnoval 
především redukci přetížených korun, odstranění suchých větví 
a větví napadených jmelím.  U rizikových dřevin byly instalo-
vány dynamické vazby, jedná se o spřažení dlouhých větví s ter-
minálem lanovým úvazkem. V parku se nachází 30 stromů, jde 
převážně o lípy, v menší míře pak javory, jasany a břízy. Hlav-
ním cílem realizace je zajištění co největší bezpečnosti všech 
osob pohybujících se v parku, spolu se zachováním vzrostlých a 
vitálních stromů pro příští generace.

R.M.
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80. VÝROČÍ…

Dne 8. června uplynulo přesně 80 let, kdy zahynul při plnění bojového 
úkolu ve II. světové válce náš rodák z Polanky, nadporučík Jiří Král, 
čs. vojenský pilot. 

Jiří Král se narodil 15. března 1910 v Polance na Janové. Nejprve se 
vyučil uměleckým slévačem a poté, co nebylo vyhověno jeho žádosti o 
přijetí do leteckého učiliště, vystudoval vyšší průmyslovou školu stroj-
nickou v Ostravě - Vítkovicích, kde odmaturoval v roce 1930.

Vojenskou prezenční službu nastoupil 1. října 1930. Sloužil u 2. letec-
kého pluku a později byl převelen ke 13. pozorovací letce 3. letecké-
ho pluku v Košicích. Zde byl jmenován letcem pozorovatelem. Dne 1. 
února 1932 byl povýšen do hodnosti podporučíka. Poté, co byl březnu 
téhož roku propuštěn na trvalou dovolenou, si podal žádost o přijetí do 
Vojenské akademie v Hranicích. Po jejím absolvování byl zařazen k 10. 
pozorovací letce v Nitře, kde byl jmenován pilotem letcem. Dále půso-
bil jako stíhací pilot ve Vajnorech, Hradci Králové (zde získal hodnost 
nadporučíka) a Kbelích. Za mobilizace v září 1938 sloužil u 40. letky 
Leteckého pluku 4 (letiště Horní Měcholupy, Uhříněves). Letka měla 
ve výzbroji stroje Avia B-534.

Dne 24. dubna 1939 přešel na druhý pokus z Protektorátu do Polska a 1. 
května se coby služebně nejstarší z přítomných důstojníků stal prvním 
velitelem československé vojenské skupiny v Krakově. Funkci vyko-
nával do 20. června, kdy ji převzal pplk. Ludvík Svoboda a Jiří Král se 
stal jeho pobočníkem.

Z Polska do Francie odplul Jiří Král 29. července 1939. Poté, co Fran-
cie 6. září 1939 vyhlásila válku Německu, prodělal výcvik na letadlech 
Curtiss Hawk 75 a Bloch MB-152, na kterém poté létal jako bojový pi-
lot GC I/1. Dne 14. května 1940 sestřelil v boji nad belgickým městem 
Mettet německou těžkou stíhačku Bf 110. Posledním letištěm, kde Jiří 
Král sloužil, bylo Chavenay-Villepreux, kam byla jeho jednotka GC I/1 
přemístěna 6. června 1940. 

Již 8. června 1940 podstoupil nerovný souboj s dvanácti stroji Messer-
schmitt Bf 109. Z hořícího letadla se mu podařilo vyskočit, ale neote-
vřel se mu padák. Na zem dopadl u vesnice Monneville u Montdidier 
a v nedalekém Marquemontu byl i nejprve pohřben. Dne 13. prosince 
1963 byly jeho ostatky přeneseny na čs. vojenský hřbitov u vesnice La 
Targette. Jeho hrob nese číslo 176.

Posmrtná pocta: Portrét Jiřího Krále se objevil na prvních poválečných 
československých poštovních známkách v sérii osmi hrdinů (tzv. Lon-
dýnské vydání) v dubnu 1945 v Londýně v hodnotách 30 h a 3 Kč.

Pamětní deska Jiřímu Královi na jeho rodném domě č.p. 352 (v blíz-
kosti restaurace na Janově).
Pojmenovaná ulice Jiřího Krále v Polance na Janové. 
Jméno Jiřího Krále je i na pomníku obětem I. a II. světové války 
na místním hřbitově.

Vyznamenání: Československý válečný kříž (in memoriam)
Československá medaile Za chrabrost před nepřítelem (in memoriam)
Československá medaile za zásluhy I. stupně (in memoriam) 
Řád rudé hvězdy (in memoriam) 

Jiné pocty: V roce 1991 povýšen na plukovníka in memoriam, v roce 
2011 se stal nositelem Ceny města Ostravy.
Zájmové organizace: člen Sokola v Polance, člen dobrovolného hasič-
ského sboru v Polance nad Odrou-Janové.

Vzdělání: obecná škola v Polance nad Odrou, měšťanská škola v Klim-
kovicích, vyučen uměleckým slévačem v Mariánských Horách, vyšší 
průmyslová škola strojnická ve Vítkovicích (1926–1930), Vojenské 
letecké učiliště v Prostějově, Vojenská akademie v Hranicích, letecké 
oddělení Vojenské akademie v Prostějově (1932–1934).

Poděkování tak patří všem našim spoluobčanům, kteří i letos uctili pa-
mátku svého slavného rodáka položením kytičky u jeho pamětní desky.

Ze zdroje Encyklopedie města Ostravy zpracoval Stanislav Výtisk



POLANSKÝ ZPRAVODAJ - 11

SLOVO ŘEDITELE

Trochu symbolicky koresponduje uzávěrka tohoto periodika se zno-
vuotevřením naší základní a mateřské školy. O koronaviru a rizicích 
nemoci s ním spojených už toho bylo a bude napsáno ještě dost, proto 
bych se chtěl věnovat spíše „pozitivnější“ straně pomyslné mince než 
problémům souvisejícím s uzavřením a po dvou měsících opětovným 
otevřením škol. 

Přerušení klasického provozu nám umožnilo nejen vše řádně uklidit a 
dezinfikovat, ale také vymalovat obě školní kuchyně a konečně i školní 
jídelnu základní školy. Všichni strávníci si tak vychutnají oběd v dů-
stojnějším prostředí, než tomu bylo před 11. březnem. Malířské štětky 
se iniciativně chopily také některé vychovatelky a učitelky 1. stupně ZŠ 
a nádherně vymalovaly a vyzdobily chodbu budovy B a částečně i své 
třídy a nachystaly tak svým dětem krásné překvapení.

V době uzavření školy učitelé kromě distanční výuky měli za úkol pra-
covat na aktualizaci školního vzdělávacího programu, nesmírně důle-
žitého dokumentu každé školy. Díky jeho aktualizaci se rodiče a jejich 
děti konečně dočkají od školního roku 2020/2021 výuky anglického 
jazyka již od 1. třídy. Žáci 2. stupně se naopak mohou těšit na více labo-
ratorních cvičení z fyziky a přírodopisu. Tímto zároveň dojde k většímu 
využití výborně vybavené učebny fyziky a chemie. Nejdůležitější však 
je, že o řadě přírodních zákonitostí se žáci přesvědčí přímo „na vlastní 
kůži“, nikoliv pouze z řádků učebnic.

V příspěvku mateřské školy se dozvíte více o šití roušek, nicméně si 
dovolím poznamenat, že dva šicí stroje a látky mohla škola zakoupit 
díky projektu Škola pomáhá i v době nouzového stavu, který byl pod-
pořen společnosti ČEZ, a. s. Z projektu byla zakoupena i 3D tiskárna 
pro přípravu štítů, kterou využijí rovněž žáci 2. stupně v průběhu své 
výuky. Jsme zvědavi na jejich kreativitu.

V době mimořádných opatření musel proběhnout zápis dětí do základní 
i mateřské školy. Do prvních tříd od nového školního roku nastoupí 32 
prvňáčků, k zápisu do školky přihlásili rodiče 49 dětí. Pevně doufáme, 
že se začátek školního roku ponese v jiném duchu než závěr toho letoš-
ního, jelikož jsme vzhledem k situaci byli nuceni přesunout vystoupení 
dětí z mateřské školy, slavnostní vyřazení devátých tříd, program ke 
Dni dětí apod. Stále však věříme, že se akce uskuteční podle vývoje 
situace v náhradním termínu.

Závěrem chci poděkovat nejen všem pedagogům za jejich přístup k vý-
uce na dálku či zaměstnankyním MŠ za šití roušek, ale i všem nepeda-
gogickým pracovníkům, kteří se k situaci postavili čelem. Zatímco jiné 
školy byly zcela zavřené, naše škola našla cestu, jak zabezpečit provoz 
a vařit pro seniory z řad cizích strávníků i v době nouzového stavu. 
Největší dík však patří všem rodičům, kteří zodpovědně přistoupili k 
distanční výuce svých dětí a to i pod tíhou svého zaměstnání a jiných 
povinností. Děkujeme. 
                

       RNDr. Patrik Molitor, ředitel školy

JAK SE UČÍ NA DÁLKU

Když 10. března 2020 rozhodla Bezpečnostní rada státu hned od násle-
dujícího dne uzavřít do odvolání základní školy a děti najednou zůstaly 
doma, nikdo si neuměl představit, jak bude výuka na dálku probíhat. 
Nyní, po téměř třech měsících, už může škola i rodičovská veřejnost 
hodnotit, jak jsme tuto mimořádnou situaci všichni společně zvládli. 
A museli se učit všichni, nejen děti. Učitelé i rodiče, kteří nebývají nad-
šeni z nadužívání mobilů, tabletů, počítačů a televize, museli vzít tuto 
techniku na milost a snažit se ji efektivně využívat. Mnohdy se při tom 
i sami učitelé potřebovali naučit jak.

Jak jsme se tedy vypořádali s výukou žáků po zavření školy? Jaký-
mi prostředky výuku na dálku realizujeme? V současnosti máme k 
dispozici množství cest, jak žákům zadání doručit, učivo zprostředko-
vat, jak ho efektivně procvičovat a následně získat zpětnou vazbu, jak 
se dané učivo daří žákovi zvládnout. Bylo potřeba rychle se zorientovat 
v dostupných a pro jednotlivé předměty vhodných on-line vzdělávacích 
nástrojích a do komunikace na dálku zapojit co nejvíce žáků.
 
Které komunikační služby pro sdílení informací využíváme? Dě-
tem zasíláme potřebné instrukce a materiály prostřednictvím infor-
mačního systému Bakaláři, e-mailem díky MS Outlook, video přeno-
sy pomocí aplikací Cisco Webex Meetings a Microsoft Teams. Někteří 
pedagogové využívají službu WhatsApp a Skype, jiní server YouTube 
či Úschovnu.

Základním nástrojem pro on-line interaktivní výuku se u nás stal 
Cisco Webex Meetings, s jehož pomocí probíhá video výuka většiny 
předmětů dle stanoveného rozvrhu. Video hovory nám umožnily díky 
mnoha funkcím nejen starší učivo procvičovat a opakovat, ale také 
probírat nové. Můžeme žákům prezentovat novou látku, konzultovat 
problémové jevy a taky si s nimi normálně popovídat. Ačkoli se více 
jak polovina žáků 1. stupně 25. května vrátila do školy, nadále ji někteří 
společně s žáky 2. stupně využívají.

Aby děti nezůstaly doma odkázány jen na své učebnice a pracov-
ní sešity, pracujeme více než obvykle s nejrůznějšími vzdělávací-
mi weby a přehledně strukturovanými portály. Využíváme oblíbe-
né vzdělávací weby s nepřeberným množstvím výukových materiálů, 
video prezentací a on-line cvičeními, kde si žák učivo procvičí. Někte-
ré firmy dočasně zpřístupnily své vzdělávací aplikace bezplatně; nakla-
datelství vydávající učebnice poskytla elektronické verze svých učeb-
nic a pracovních sešitů zdarma. Někteří učitelé píší vlastní blog, mnozí 
si sestavují automaticky vyhodnocované on-line testy, jiní si připravují 
vlastní prezentace, či dokonce komentované prezentace, jež pak umis-
ťují na své vlastní webové stránky, a ti nejodvážnější z nás natáčejí i 
vlastní výuková videa.

Zapomenout bychom neměli ani na možnosti veřejnoprávních mé-
dií, a to České televize a Českého rozhlasu. ČTedu vznikl jako portál 
s tisíci vzdělávacími videi a je ideálním doplňkem učení na dálku, který 
bude fungovat i po skončení mimořádných opatření. ČT nabídla pro-
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gramy UčíTelka, zábavně-vzdělávací pořad pro žáky 1. stupně, a pro 2. 
stupeň vzdělávací pořad Odpoledka a speciálně pro přípravu deváťáků 
na přijímací zkoušky pořad Škola doma. Kromě toho má ČT kvalitní 
stanici pro děti Déčko a Český rozhlas stanici Rádio Junior s pestrou 
nabídkou programů pro mladší žáky. Za trvalou pozornost stojí i oba 
jejich weby.

Ale k čemu by nám všechny multimediální komunikační platfor-
my byly, kdyby doma dětem, zvláště těm mladším, velkou měrou 
nepomáhali rodiče, případně starší sourozenci nebo prarodiče. Bez 
jejich spolupráce, trpělivé pomoci, ochoty a pevných nervů by žádná 
digitalizace ani soustavné a dlouhodobé učení na dálku probíhat vůbec 
nemohlo. Obrovskou náročnost domácí výuky si nejvíce uvědomují 
ti učitelé, kteří se vedle své každodenní práce věnují i domácí výuce 
vlastních školou povinných dětí nebo vnoučat. Věřme, že vynaložené 
úsilí a čas učitelů i rodičů nebudou zmařenou investicí a že se v bu-
doucnu zúročí.

Ačkoli ne všechny děti mají doma k dispozici nezbytné technické 
prostředky pro distanční výuku, pevně věříme, že toto nelehké 
období s pomocí rodičů společně překonáme a on-line vzdělávání 
přinese i nějaká pozitiva. Už teď je jasné, že ty nejlepší metody a 
formy práce, které se během takovéto výuky osvědčily, se na naší 
škole stanou nedílnou součástí výchovně-vzdělávacího procesu.

Kolektiv učitelů ZŠ a MŠ Polanka nad Odrou

NABÍDKA PRACOVNÍHO MÍSTA V KUCHYNI 
MATEŘSKÉ ŠKOLY

Základní škola a mateřská škola Polanka na Odrou, příspěvková orga-
nizace přijme do kuchyně mateřské školy na ulici Malostranská č. p. 
124 od 1. 9. 2020 kuchařku na plný pracovní úvazek. Praxe ve stravo-
vacím zařízení vítána. V případě zájmu o pracovní pozici prosím kon-
taktujte vedoucí školní jídelny paní Karin Krůlovou na tel. čísle 596931 
573 nebo e-mailem na adresu jidelna@zspolanka.cz.

ŠITÍ ROUŠEK V MATEŘSKÉ ŠKOLE

I když byla mateřská škola kvůli nouzovému stavu dočasně uzavřena, 
její  zaměstnankyně  nezahálely. Přinesly si z  domu šicí stroje, látky  
a další potřebný materiál a v mateřské škole se začaly šít roušky ve 
velkém. Díky polaneckým občanům, kteří do MŠ ochotně nosili látky, 
nitě, trička a občas i nějakou dobrotu na dobití energie, se v mateřské 
škole po dobu jejího uzavření podařilo našít 4000 roušek. Ty putova-
ly do ostravských nemocnic, do domovů pro seniory, do obchodů, na 
poštu, k hasičům, Polančanům a dalším potřebným. Ihned po uzavření 
proběhla také dezinfekce celé školky speciálním přístrojem, aby se děti 
mohly vrátit do bezpečného a čistého prostředí svých tříd. Mimo to 
se zástupkyně ředitele z MŠ, paní Dana Fialová, vydala se svou kape-
lou do Hospice sv. Lukáše, kde vystoupili pro místní klienty, aby jim 
zpříjemnili čas v karanténě. Po ukončení nouzového stavu se mateřská 
škola 25. 5. 2020 znovu otevřela pro děti. 

Bc. Kateřina Vavrošová
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BEZPEČNĚ DO ŠKOLY

Budova základní školy leží daleko od rušné silnice v klidné okrajové 
části Polanky nad Odrou. V mnoha ohledech je tato poloha příznivá, 
ale má i nevýhody. Řada rodičů musí ke škole zajíždět a pak se vra-
cet zpět na hlavní cestu a děti, které jezdí autobusem, musí chodit od 
zastávky nejméně 10 minut pěšky. Už několik let je ale cesta do školy 
díky rekonstrukci docela bezpečná, protože po celé délce ulice Heleny 
Salichové vede chodník, na silnici je přechod pro chodce, zpomalovací 
prvky i místní úprava přednosti v jízdě. Navíc kritické místo na křižo-
vatce u autobusové zastávky denně hlídá příslušník městské policie.

To všechno jsou nutná opatření, protože řadu dětí vozí do školy rodiče 
osobními automobily, a ráno bývá v okolí školy a hlavně na parkovišti 
docela rušno. Ve spolupráci se zřizovatelem školy a  Městskou policií 
Ostrava jsme se rozhodli dopravní situaci kolem školy zmapovat. 

Poslední týden v lednu si žáci 9. ročníku rozdělili služby a od 7.15 do 
8.00 hodin na třech místech sledovali, kolik dětí přijíždí s rodiči au-
tem, kde vystupují a zda dochází mezi účastníky silničního provozu ke 
kolizním situacím. Jak to vypadalo v době, kdy bylo poměrně chladné 
počasí a do školy jezdilo na kole jen pár otužilců, ukazují přehledné 
grafy, které zpracoval žák 9. ročníku Radovan Šťastný. 

Vlastní sledování dopravní situace byla ale jen pomyslná špička ledov-
ce, která je vidět. Týdnu dopravní osvěty předcházela poměrně dlouhá 
příprava, kdy jsme s žáky debatovali o úskalích silničního provozu. 
Několik tříd navštívilo ve Světě techniky zážitkovou výstavu Pozor 
crash!, kde si žáci mohli vyzkoušet simulovanou dopravní nehodu, 
jízdu pod vlivem alkoholu, sníženou pozornost se sluchátky na uších. 
Také viděli, jak může skončit cyklista, který se nechrání přilbou, a třeba 
si i vyzkoušet pohyb na invalidním vozíku nebo s berlemi. Ve výtvarné 
výchově se vytvářely plakáty s dopravní tématikou, které pak byly vy-
stavené ve škole a dílem i na ulici. 

S příchodem teplejších jarních dnů přibývá před školou zaparkovaných 
kol a koloběžek, na kterých žáci jezdí do školy. Oblíbeným přibližo-
vacím prostředkem jsou i kolečkové brusle a skateboardy. Je dobře, že 
se řada dětí i z větší vzdálenosti dopravuje do školy sama, díky tomu 
se snižuje počet přijíždějících aut a navíc si děti trochu protáhnou tělo. 
Ale každá mince má dvě strany. Je třeba opakovaně připomínat, že být 
účastníkem silničního provozu není bez rizika a je nutné dodržování 
pravidel. Děti na koloběžkách by se neměly pohybovat na silnici mezi 
auty, ale při jízdě po chodníku musí být velmi opatrné a ohleduplné, 
aby neohrožovaly chodce.  Zvlášť odpoledne, kdy je provoz na ulici 

Heleny Salichové poměrně slabý, někteří na koloběžkách i na kolech 
jezdí lehkomyslně, jak se jim zachce. A ti, co chodí pěšky, zapomínají, 
že je třeba používat přechod pro chodce a před vstupem na vozovku se 
vždy rozhlédnout. Mezi staršími, ale i mezi malými dětmi je plno ta-
kových, kteří vůbec nesledují, co se kolem nich děje, protože veškerou 
pozornost věnují mobilnímu telefonu.  (Na uvedené nešvary upozorňo-
vali v rámci debaty ve škole samotní žáci.)

Cesta do školy na kole, koloběžce nebo pěšky je dobrou příležitostí, jak 
si v relativně zabezpečeném prostředí osvojit a zautomatizovat základ-
ní návyky pohybu v silničním provozu. (Je možné využít i méně frek-
ventovanou Čechovu ulici.) Navíc umožňuje dětem přirozený pohyb 
a kontakt se spolužáky. Pokud to není nutné, nevozte děti přímo až ke 
škole, nechejte je jít kousek pěšky, prospěje jim to. 

Mgr. Vanda Kusová, třídní učitelka 9. A
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KOSTEL SV. ANNY 

Vážení čtenáři,
dovolte, abychom vás seznámili s probíhající obnovou kostela sv. Anny 
v naší obci. Kostel byl postaven v letech 1894-1899 v novogotickém 
slohu a pro své architektonické hodnoty je zapsán v seznamu kulturních 
památek České republiky. 

Kostel prochází postupnou obnovou. Od roku 2010 byly po etapách 
opraveny všechny střechy kostela tj. střecha hlavní lodi kostela, kry-
tina malé věžičky, sakristie a zejména střecha hlavní věže. Střechy se 
nacházely v havarijním stavu, krovy jednotlivých částí střech byly po-
škozeny dlouholetým zatékáním přes dožilou krytinu. Tato dlouholetá 
obnova všech střech kostela byla dokončena v roce 2017 obnovou věže 
kostela. Práce na opravě  věže byly velmi náročné, vždyť už samotná 
montáž lešení až k vrcholu kříže, který je ve výšce cca 50 m od paty 
kostela, by se dala považovat za samostatné dílo. 

Krytina věže byla v předchozích letech několikrát provizorně opravo-
vána a bylo jen otázkou času, kdy budou po prvním silnějším větru z 
věže vlát kusy plechové krytiny. Obnova věže obnášela nejen výměnu 
poškozených dřevěných částí krovu a montáž nové měděné krytiny, ale 
například i  repasi kříže ve vrcholu věže a vyrobení nové pozlacené ma-
kovice. Do makovice pak byly uloženy dokumenty pro budoucí gene-
race, které byly přidány k dokumentům nalezeným v původní makovici 
a týkaly se výstavby kostela. 

Při opravách bylo zjištěno, že i další části věže se nacházejí v havarij-
ním stavu, například kamenné zdobné prvky fasády ve vrcholech štítů 
– tzv. fiály (o hmotnosti cca 150kg) byly natolik poškozené povětrností, 
že se rozpadaly pod rukama a hrozily pádem. Vzhledem k těmto sku-
tečnostem a možnosti využití postaveného lešení bylo rozhodnuto, že 
práce budou i přes vysokou finanční náročnost postupně pokračovat i 
na fasádě věže kostela, práce byly úspěšně dokončeny o rok později 
v roce 2018. 

V roce 2019 byly zahájeny práce na pokračování obnovy fasády a ob-
nově vitrážových oken. Byly provedeny restaurátorské práce na třech 
poškozených vitrážových oknech, které byl po více než 100 letech v 
havarijním stavu a bylo nutné je kompletně sklíčko po sklíčku rozebrat 
a opět složit v novou vitráž. U jednotlivých kamenných ostění oken, 
poškozených povětrností docházelo k vypadávání kusů o velikosti ně-
kolika kilogramů, tato okna byla nově zpevněna a doplněna o chybějící 
části. Zároveň s probíhající obnovou oken byla opravena i fasáda a fa-
sádní oplechování. 

Práce na obnově probíhají pouze díky financím každoročně zajišťo-
vaným z různých dotačních programů určených na obnovu kulturních 
památek a vlastním zdrojům ze sbírek věřících a poskytnutých darů. Na 
obnově se spolupodílí Magistrát města Ostravy, Biskupství ostravsko- 
opavské, Ministerstvo kultury ČR, Moravskoslezský kraj a městský 
obvod Ostrava-Polanka. 

V letošním roce je naplánováno pokračování obnovy dalšího úseku fa-
sády a restaurování jednoho vitrážového okna v rozsahu cca 500.tis Kč. 
Tento úsek bude proveden v případě zajištění financí. Například Magis-
trát města Ostravy oproti předcházejícím letům pro rok 2020 program 
na obnovu kulturních památek nevypsal. Farnost je dlouhodobou ob-
novou finančně vyčerpána, veškeré její volné finance plynou na obno-
vu kostela. Městský obvod Ostrava-Polanka, stejně jako v přechozích 
letech přislíbil finance na spolufinancování obnovy. 

Věříme, že i přes vysokou finanční náročnost oprav se nám sdružením 
prostředků podaří  kostel sv. Anny postupně obnovit a bude tak nejen 
významnou dominantou, ale i ozdobou našeho městského obvodu.  

Římskokatolická farnost Ostrava-Polanka

POLANSKÝ ZPRAVODAJ SE VRÁTÍ K 
PRAVIDELNÝM TERMÍNŮM

V souvislosti s epidemií koronaviru bylo zrušeno březnové vydání 
Zpravodaje a květnový termín vydání byl posunut do měsíce června. 
Původně připravené články, které neztratily aktuálnost, zveřejňujeme 
nyní. V dalším období se uzávěrky vrátí do původních termínů, nejbliž-
ší je 10.9.2020.
                                                                                                            J.R. 
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ADOVARAZ TATRY 2020

Odpoledne ve čtvrtek 30.1.2020 jsme se sešli na nádraží ve Svinově. 
Všichni jsme se těšili na nadcházející prodloužený víkend, který jsme 
měli strávit v Tatrách. Nejdříve nás však čekala asi čtyřhodinová cesta 
vlakem.

Jeli jsme přes Český Těšín, Návsí a Čadcu až do slovenské Žiliny, kde 
jsme po půlhodinovém čekání přestoupili na přímý vlak do Popradu. 
Pokud se jede ve dne, je možno velkou část jízdy Slovenskem pozoro-
vat okolní hory: nízkou i vysokou Fatru, Nízké Tatry a nakonec i Tatry 
Vysoké – cíl naší cesty – z jejichž štítů se jako první ukáže majestátný 
Kriváň. My jsme však jeli za tmy, takže úchvatné výhledy nám proza-
tím byly odepřeny.

Kolem půl deváté hodiny večerní jsme konečně dorazili na místo naše-
ho ubytování: salesiánskou chatu v popradské části Kvetnica. Přivítalo 
nás teplo kamen a část výpravy, která byla nucena jet kvůli malým dě-
tem autem.

Druhý den ráno pršelo a pohled na Vysoké Tatry byl opět zastřen, ten-
tokrát však ne tmou, ale hustou bílo-šedou mlhou. Přesto jsme však 
vyrazili na výlet.

Ten den jsme měli naplánováno sáňkování na dvoukilometrové dráze 
z Hrebienku do Starého Smokovce. Ta však, jak jsme po příjezdu k la-
novce zjistili, byla kvůli nepřízni počasí – husté mrholení, čtyři stupně 
nad nulou a nízká vrstva sněhu na asfaltové dráze, která v létě sloužila 
jako turistický chodník – mimo provoz. Vyjeli jsme tedy pozemní la-
novkou na Hrebienok v naději, že se bude dát alespoň vyrazit na něja-
kou kratší procházku po horách. Byli jsme však opět zklamáni: sníh tál, 
schůdnost tras byla špatná a pršelo čím dál víc.

Prohlédli jsme si tedy alespoň výstavu ledových soch, z nichž nejhezčí 
a největší byla replika pařížské katedrály Notre Dame a mokří se vydali 
na zpáteční cestu. Nemělo smysl zůstávat pro tentokrát v horách. Jen 
bychom byli více promočení a ještě onemocněli (což se přesto bohužel 
některým členům výpravy nevyhnulo).

Doma v  chatě  jsme si dali  oběd, a protože se mezitím trochu vyčasilo 
a přestalo pršet, vymysleli jsme náhradní program. Nebudeme přece 
jen tak sedět v chatě a nudit se, když už jsme tady.

Následovala nedlouhá, avšak vysilující bojovka v přilehlém lese: úko-
lem obou týmů bylo do svého „domečku“ donést co nejvíce soupeřo-
vých lístečků, zatímco oni se snažili ukrást ty jejich. Komu byl ukraden 
šátek, vyčnívající jedním koncem zezadu z kalhot, musel se vrátit 
do svého „domečku“ udělat pět dřepů a hrát dál.

Když jsme se vrátili vyčerpaní do chaty, čekala nás tam zelňačka. 
S chutí jsme povečeřeli a pak následovala obvyklá zábava skautských 
večerů: hraní na kytaru, zpívání a hraní stolních her (hlavně žolíka).

Další den jsme usoudili, že ani jedna z výletních tras, které byly na-
plánované, není po včerejším dešti bezpečná a byli jsme nuceni opět 
improvizovat.

Tentokrát jsme vyrazili plnit úkoly, při nichž bylo nutno se přesunovat 
výhradně tatranskou električkou. Ta spojuje všechna důležitá turistická 
střediska na trase od Štrbského plesa po Tatranskou Lomnicu, z níž se 
ještě ve Starém Smokovci odděluje kolej vedoucí do Popradu, z něhož 
jsme jako vyjížděli my.

Úkolů bylo celkem třináct, například vyfotit se s Štrbskou drevenicou, 
nakreslit výhled z Pekné Vyhliadky či přinést trochu smokovecké ky-
selky. Myslím, že jsme si to všichni užili.

V neděli už byl plán napsaný na magnetické tabuli v jídelně chaty Kvet-
nica jednoduchý: sbalit se, poctivě uklidit celou budovu a odjet domů. 
Vše proběhlo hladce a my se tak ve tři čtvrtě na pět opět ocitli na Svi-
novském nádraží.

I přesto, že většina původního plánu nevyšla, myslím, že si všichni vý-
pravu užili a budou na ni i přes nedostatky se smíchem vzpomínat.

Vojtěch Jančálek

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2020

Jako každý rok tak i v letošním roce od 1. do 14. ledna v celé České 
republice probíhala Tříkrálová sbírka. Tato dobročinná akce se v celo-
státním měřítku uskutečnila již po dvacáté. Letos jsme byli posílení o 
další skupinku, což nás moc těší.

Celkově jsme v naší obci vykoledovali 34.589,-Kč je to sice o 2.836,- 
Kč méně, ale i přesto je to krásná částka, která pomůže. Tímto bychom 
chtěli poděkovat všem dárcům z naší obce i farnosti.

Celkový výtěžek za Charitu Ostrava a Charitu sv. Alexandra dosáhl v 
celé ostravské aglomeraci částky 2.502 547,- Kč. Všechny příspěvky 
získané koledováním budou využity na Mobilní hospic a ošetřovatel-
skou péči, vybavenost chráněných dílen. Další veškeré informace na-

leznete na webu www.trikralovasbirka.cz
Moc děkujeme za ochotu a taky věnovaný čas vedoucím skupinek 
a taky malým, větším, náctiletým a skautům, kteří obcházeli vaše do-
movy a přinášeli radost a pokoj vánočních dnů. Spoustu nachozených 
kilometrů bylo odměnou pro pocit radosti z dobrých skutků, které děti 
vykonaly. Mnozí z vás přispěli i horkým čajem a občerstvením a taky 
v restauraci u Friedlů, kde chodíváme koledovat, nám přišlo opravdu 
vhod. Děkujeme taky farnímu společenství a farnosti, která přispěla 
nemalou částkou.

Pokojné a krásné dny a taky zdraví po celý rok Vám přejí 

Anna a František Horsákovi
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ZAMYŠLENÍ FARÁŘE K SOUČASNÉ DOBĚ

Vážení čtenáři, zdravím a přeji pokoj! 
Máme za sebou zvláštní období, které je v jistém smyslu ojedinělým 
za posledních „sto let“.  V půli března jsme náhle museli najet na zcela 
odlišný životní styl, převládaly obavy.  Něco tak malého jako je virus 
zasáhlo velmi viditelně do života celého světa a my jsme si uvědomili, 
že nic není jisté a samozřejmé. 

 To, co se zprvu zdálo být vzdálenou hrozbou, se ukázalo i u nás ve své 
síle. Svět se globalizoval, vzdálenosti se zkrátily. V důsledku zamezení 
šíření nebezpečného viru následovalo okamžité uzavření škol, omezení 
shromažďování do počtu 100 osob, pak do 30 osob, karanténa, praktic-
ky ukončení našeho veřejného společenského, kulturního, sportovního 
i náboženského života.  Neustálé počty, kolik lidí se nově nakazilo, 
zemřelo, vyléčilo, jistě nepřispívaly naší psychice.  I když jsme přímo 
nebyli nakaženi virem, že by se dostal do našeho těla, nebylo možné 
se mu vyhnout. Vetřel se do našich domovů a k nám skrze masmédia 
-  televizi, rozhlas, internet. Byl všude, byl nablízku, byl s námi v in-
formacích, v zaváděných opatřeních, v přímých přenosech tiskových 
konferencí a jejich komentářích. Uvědomil jsem si, jak se stal součástí 
našich životů a že škodí. Přinášel nejen smrt, ale také nejistotu, „po-
norku“, stres.   

Velké díky patří lékařům, sestrám, zdravotnickému personálu, záchra-
nářům, policistům, vojákům, hasičům, skautům, pracovníkům v sociál-
ní oblasti a výzkumu, ale i prodavačkám, řidičům, skladníkům a všem 
těm, kdo dobře dělali svou práci. Díky patří dobrovolníkům, kteří šili 
roušky, distribuovali potraviny a léky, opět se potvrdilo, jak dokážou 
být Češi činorodí a nápadití. Mohli jsme poznat a zažít sounáležitost, 
vzájemnou pomoc a obětavost!

V čase nouze se přizpůsobila potřebám diváka i Česká televize s pro-
jektem UčíTelka a spuštěním programu ČT3, což jistě cílovým skupi-
nám zpříjemnilo chvíle strávené doma. Operativně také zařadila přeno-
sy nedělních bohoslužeb na programu ČT2. Jako věřící lidé, čerpající z 
bohaté biblické tradice, jsme si uvědomovali, že nejde o nejhorší etapu 

v dějinách lidstva, že karanténu s dostatkem jídla a pití nemůžeme při-
rovnávat k válečnému stavu.

 Nyní, v čase rozvolňování restrikčních opatření, můžeme říci, že jsme 
tuto pandemii přečkali ještě vcelku solidně, a to zvláště ve srovnání 
s určitými evropskými zeměmi. Zdravotnické hledisko začalo ustupo-
vat ekonomickým zájmům. Začíná se hovořit o suchu, špatné úrodě, 
zdražování. Nevyhnou se nám debaty o eutanazii, interrupcích, gene-
tickém inženýrství. Život se vrací do normálu. Ožívají kanceláře, pod-
niky, obchodní centra, kina, divadla, kostely. Po odmlce jsme v neděli 
3. května 2020 opět při bohoslužbě poděkovali za nesamozřejmý dar 
života a naplňované lidství. O týden později na Den matek jsme vzdali 
hold všem ženám, rodičům i prarodičům. Vzpomněli jsme na nevinné 
oběti 2. světové války. Husův sbor lze navštívit v časech bohoslužeb, 
ale např. i v pátek 12. června 2020 od 18 – 20 hodin při Noci kostelů. 
Srdečně zveme a těšíme se na setkání!

Co bude následovat, je otázkou. Námi zvolení představitelé v součin-
nosti s odborníky nejrůznějších odvětví mají za úkol realizovat obno-
vu – restart. Bylo by hezké, kdybychom se změnili k lepšímu a začali 
si vážit věcí, které jsme doposud brali jako samozřejmost. Na druhou 
stranu by bylo naivní domnívat se, že od teď budou všichni zodpovědní 
k prostředí, ve kterém žijí, dokáží se omezovat na nejnutnější životní 
potřeby a vůči svým bližním budou hořet láskou a péčí.

Uběhlo pár zvláštních měsíců. Šlechetné činy, kterých jsme byli schop-
ni v jakékoli podobě, posouvají svět k Bohu. To je dobrá cesta. I kdyby 
se tyto skutky lásky nevrátily ihned a ani nebyly viditelné, přispěli je-
jich aktéři k tomu, aby se na světě žilo dobře. Naše vztahy byly pro-
věřeny, víme lépe, jak si stojíme. Uvědomili jsme si cenu života. I to, 
že nejsme absolutními pány tohoto světa, modré planety. To nám může 
být jen ku prospěchu. Nechť je nám svatý život jako takový, život lidí 
i celého stvoření!
                                                                           

 Tomáš Chytil, farář Církve československé husitské

MGR. TOMÁŠ CHYTIL SE STAL 
BISKUPEM

V sobotu 30. května 2020 byl na diecézním shromáždění Církve čes-
koslovenské husitské zvolen Mgr. Tomáš Chytil biskupem Olomoucké 
diecéze CČSH. Volební období je sedmileté. Mgr. Chytil působí jako 
farář v náboženské obci Svinov od dubna 2004 a od listopadu 2005 ad-
ministruje náboženskou obec v Polance (podrobněji na http://nosvinov-
-polanka.hys.cz/Farar.html ). Do funkce biskupa bude uveden v neděli 
14.6.2020 v 16 hodin v Husově sboru v Olomouci. I jako biskup bude 
vykonávat službu faráře ve Svinově a v Polance, ale při nedělních bo-
hoslužbách bude častěji zastupován. Přejeme mu do nové funkce mno-
ho sil, zdraví a Božího požehnání.

Za Náboženskou obec CČSH Pavel Král

KNIHOVNA UPOZORŇUJE

OTEVÍRACÍ DOBA KNIHOVNY
 od 4. 5.-31. 8. 2020

PO 13-18 hod.
ÚT 8-12 hod. 13-15 hod.

CHCETE V SRPNU RELAXOVAT V 
BESKYDECH?

Místní organizace ČČK v Polance má pro své členy, případně i nečleny 
možnost zajistit relaxaci v krásném prostředí na Soláni, v horském ho-
telu Čarták. Doba pobytu je stanovena od 16. srpna do 22. srpna. Pobyt 
s celodenní penzí, pojištěním a dopravou autobusem z Polanky bude 
stát člena ČČK 4 200 Kč a nečlena 4 600 Kč.

Bližší informaci získáte u Blaženy Králové- telefon: 736708 986. Rov-
něž u ní si zájemci mohou vyzvednout přihlášku a i s penězi ji do konce 
června odevzdat. 

Výbor MS ČČK Polanka
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„HÁZENKÁŘI TRÉNUJÍ OPĚT SPOLEČNĚ“

Po postupném rozvolňování vládních opatření začali v průběhu května 
opět trénovat také polanečtí házenkáři. Až do konce školního roku bu-
dou v pravidelných termínech trénovat všechny věkové kategorie, a to 
za přísného dodržování nařízených hygienických opatření. 

Naši trenéři připravují pro své svěřence v průběhu prázdninových mě-
síců také dva turnusy příměstských házenkářských táborů. V prvním-
termínu od 7. - 10. července 2020 se naši nejmenší házenkáři můžou 
těšit na dny plné pohybu, soutěží a plnění táborových úkolů. Na dru-
hý termín příměstského tábora, který se bude konatod 24.- 27. srpna, 
navážeme našim tradičním turnajem Polanka CUP, který byl přesunut 
z obvyklého červnového termínu. Již 26. ročník tohoto mezinárodní-
ho mládežnického turnaje tak letos proběhne v náhradním termínu o 
posledním prázdninovém víkendu 27.- 30. srpna 2020. Nejen všechny 
příznivce sportu srdečně zveme!
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Začátkem března jsme byli nabití jarním sluníčkem a v plánu na první 
čtvrtletí roku 2020 bylo docela plno: třetí sobota je tradičně zasvěcená 
oblíbenému Putování krajem sněženek – v letošním roce bylo plánová-
no zapojit se do sokolské mezisletové výzvy „Sokolské prameny“ se 
zaměřením pozornosti na důležitost vody v našem životě. Máme taky 
pro účastníky pochodu připravené krásné zbrusu nové razítko se sně-
ženkou.

Koncem března se každoročně koná Valná hromada spolku. V našem 
pro veřejnost otevřeném debatním klubu „Salon u Viery“ jsme si měli 
začátkem dubna povídat o Vesmíru; na 22.4. jsme se těšili velice, měli u 
nás totiž vystoupit Berani z Těškovic s ochotnickou hororovou komedií 
a konečně 30. 4. se mnohé děti těšily na čarodějnické reje na sokol-
ské louce. Ale ouha! Nastala situace v posledním čtvrtstoletí nevídaná: 
Nouzový stav! Nikdo netušil, co se vlastně děje a než jsme se vzpama-
tovali, seděli jsme doma…zavření…

Nicméně už je červen a život letí dál a stejně s ním i sokolské aktivity:
Jako dárek ke Dni dětí znovu zahajujeme pravidelné taneční lekce pro 
mládež, lekce stolního tenisu i tenisu pro děti do 15 let na našem kurtu 
běží již od května.

Každý čtvrtek v 18.30 vítáme i nečlenky spolku – ženy a dívky na lekce 
DanceF!t s Patrickem Ulmanem, kde si vždycky pořádně zařádíme na 
nové songy i disco písničky „z archivu“.

V sobotu 20.6.2020 od 9.00 se bude v areálu sokolovny konat oblíbený 
florbalový turnaj pro rodinné týmy POLANSKÁ HŮL.
Od 15.00 v sobotu 20.6.2020 se bude konat odložená VALNÁ HRO-
MADA TJ Sokol Polanka. Všichni členové jsou srdečně zváni. (Pro 
bližší info můžete volat: 733 187 743).
Těšíme se na setkání 
ses. Jana 
www.sokol-polanka.cz

SOKOL JE VŽDY PŘIPRAVEN

VESNICKÉ SPORTOVNÍ HRY 2020

Letošní ročník VSH nezačal pro Polanku nad Odrou zrovna nejlépe. 
Lyžování nepatří mezi naše silné stránky, řídíme se však heslem: ,,Není 
důležité vyhrát, ale zúčastnit se!“. V plavání jsme sice stáli skoro vždy 
na bedně, letos se však naše hlavní plavecké hvězdy nemohly zúčastnit, 
takže po prvních dvou kolech jsme hlídali spodní příčky tabulky. Ná-
sledně nám vládní opatření znemožnilo pořádání dalších soutěží, takže 
kuželky, badminton a volejbal se už letos neuskuteční. Je to pro nás 
velká škoda, protože zrovna poslední dvě jmenované disciplíny patří k 
našim nejúspěšnějším. Soutěž se znovu rozjela v neděli 24.5.2020 a to 
v Olbramicích. Přespolní běh nás opět posunul v tabulce obcí ze spod-
ních příček do středu. A to vše zásluhou našich borců Kristiny Fryzo-
vé, Davida Lauterbacha, Aleše Valchaře a nejrychlejšího našeho běžce 
Štěpána Hona. Krásné druhé místo nám přineslo skvělých 11 bodů do 
celkové tabulky.

Další kolo soutěže nás čeká v sobotu 20.6.2020. Turnaj nohejbalu se 
bude tentokrát konat pod patronátem Polanka nad Odrou a odehraje se 
v areálu Dělnického domu. Budeme fandit našemu týmu k obhajobě 
loňského vítězství!

Za Školskou, sportovní a kulturní komisi Martin Sýkora
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POLANSKÁ HůL 
 

 
 
prezence 8.30 - 8.45, začátek turnaje v 9.00, ukončení kolem 14.00 
 
 
místo konání: sportovní areál TJ Sokol Polanka, venkovní hřiště 

s mantinely, asfaltový povrch 
kategorie: žáci, dorost, muži, rodinné týmy (žačky, dorostenky, 

ženy) 
min. 3 hráči (možnost střídání), hra na malé branky bez 
brankáře 

startovné:  50 Kč na tým, pro všechny týmy připraveny věcné ceny 
délka zápasu: 3 – 5 min., podle počtu zúčastněných týmů 
 
občerstvení:  po celou dobu konání turnaje bude připraveno 

občerstvení: párek v rohlíku, sladkosti, pivo, limo, káva, 
čaj… i dobrá nálada 

 
 
přihlášky telefonicky nebo přímo na hřišti TJ před začátkem turnaje 
dotazy a připomínky – br. Hynek Kozub, mob. 723 94 25 97 
 
 



PROGRAM KINA RETROSTAR NA LÉTO 2020

Úterý 16.06. 
V síti 
nepřístupné pro děti do 15 let
3 herečky, 3 pokojíčky, 10 dní a 2458 potenciálních sexuálních predá-
torů. Radikální experiment otevírá tabuizované téma zneužívání dětí 
na internetu. Tři dospělé herečky s dětskými rysy se vydávají na soci-
ální sítě, aby v přímém přenosu prožily zkušenost dvanáctiletých dívek 
online. Ve věrných kopiích dětských pokojů chatují a skypují s muži, 
kteří je na netu aktivně vyhledali a oslovili. Drtivá většina těchto mužů 
požaduje sex přes webkameru, posílá fotky svých penisů a odkazy na 
porno. Děti jsou dokonce vystaveny vydírání
Začátek v 19 hodin                     
(délka 100 min., vstupné 90,- Kč)

Úterý 23.06. 
Příliš osobní známost 
nevhodný mládeži do 15 let
Natálie  je šťastná svobodná třicátnice se skvělou kariérou a dlouhole-
tou nejlepší kamarádkou Simonou, které se právě obrátil život vzhůru 
nohama. Simona se po rozvodu snaží vyrovnat s tím, že její jedenácti-
letý syn odchází žít k otci. Tuhle pachuť zažene seznámením 
s výstředním umělcem Viktorem, pro kterého se stává múzou. Viktor 
je však posedlý nejen Simonou, ale i sexem, což zpočátku vypadá jako 
vysněný ráj… I Natáliin život nabírá nový směr. Když potká okouzlu-
jícího podnikatele, vdovce Marka a jeho dcerku, láska na sebe nenechá 
dlouho čekat. 
Začátek v 17 a 19 hodin (délka 107 min., vstupné 90,-Kč)
PRO SENIORY UVEDEME FILM V 17 HODIN ZA SNÍŽENÉ 
VSTUPNÉ

Úterý 30.06 
Pat a Mat: Kutilské trampoty 
mládeži přístupný
A je to opět tady! Pat a Mat přicházejí ve zcela nových Kutilských 
trampotách! Série příběhů, která vyvolá úsměv na tvářích dětí i dospě-
lých. Jakou lest vymyslí na zloděje, který jim krade jablka ze stromu? 
Mýt auto hadicí? To není nic pro Pata a Mata! Raději si postaví auto-
myčku. Pro prázdný žaludek jsou palačinky velká dobrota, ale to otá-
čení na pánvi? To je pro kutily zbytečná námaha a zároveň ta správná 
výzva. Stejně jako výroba domácího moštu a křupavého popcornu. A co 
teprve, když si z dronů vyrobí nový létající stroj. 
Začátek v 18 hodin                           
(délka 62 min., vstupné 80,- Kč)

Úterý 07.07. 
Případ mrtvého nebožtíka 
nevhodný mládeži do 12 let
Komedie, která si utahuje z kriminálek, jichž jsou dnes plné televizní 
obrazovky. Film využívá klišé kriminálního žánru, a tak se děj, který 
divák zná už z milionu žánrových snímků z policejního prostředí, stal 
podhoubím pro slovní humor a do absurdna gradující situace. Na scéně 
se objevuje major Prubner, jeho nová kolegyně Skálová a detektivové 
Rorýs s Dymákem. Jejich úkol od náčelníka kriminálky Drátka je jas-
ný – vyšetřit vraždu Starablažkové. Postupně kriminalisté vypátrají, že 
úspěšně vydírala, a proto se jí někdo zbavil. Ale mnoho stop nemají. 
Jen to, že jde o pomstu. Majoru Prubnerovi šlape navíc na paty jeho 
nadřízený plukovník Drátek, který mu dá na zjištění vraha jen týden 
– tedy sedm dní! Detektivní rámec je však základem pro vtipné scény 
a zdařilé herecké výkony.
Začátek v 19 hodin                           
(délka 97 min., vstupné 90,- Kč) 
Úterý 14.07. Jumanji: Další level 

Úterý 14.07. 
Jumanji: Další level 
mládeži přístupný
Martha, Bethany a Fridge se vracejí zpět do hry, aby našli Spencera, 
který záhadně zmizel.  Zjistí však, že se hra změnila, a že přežít ve světě 
Jumanji bude mnohem náročnější. Jumanji už totiž není jen džungle, 
jsou to i rozpálené pouště či zasněžená pohoří plné nových nebezpeč-
ných nástrah.
Začátek v 18 hodin 
(délka 123 min., vstupné 80,- Kč) 

Úterý 18.08. 
Velké dobrodružství Čtyřlístku 
mládeži přístupný
Na kraji Třeskoprsk, v malém domku, bydlí čtyři kamarádi. Fifinka, 
Pinďa, Bobík a Myšpulín u táborového ohně vzpomínají na dobrodruž-
ství, která zažili v uplynulém roce. Každý z hrdinů vypráví příběh, kte-
rý považuje za úplně nejlepší. S Pinďou zažijeme povedený horolezec-
ký výlet na Ďáblův palec, s Myšpulínem napínavé pátrání po ukrutném 
Vlkodlakovi, s Bobíkem fantastickou cestu do vesmíru a s Fifinkou 
vánoční návštěvu u malých čertíků. Čí příběh bude nejkrásnější? 
Začátek v 18 hodin                           
(délka 72 min., vstupné 80,- Kč) 

Úterý 25.08. 
Modelář 
nevhodný mládeži do 12 let 
Příběh dvou kamarádů, kteří provozují prosperující půjčovnu dronů, se 
odehrává v současné Praze. Majitel firmy přezdívaný Plech (Jiří Mádl), 
ve volném čase rapper, sní o velkých penězích a neochvějných jisto-
tách. Chemik a vynikající letecký navigátor Pavel (Kryštof Hádek), 
který se právě vrátil ze zahraničí, sní o spravedlnosti a osobním an-
gažmá v nápravě světa. Drony jsou pro bývalé spolužáky ze střední 
školy propustkou do mnoha oblastí lidského konání, kam by se jinak 
nepodívali. Mezi jejich klienty patří prezidentský kandidát i výtvarní-
ci pořádající happeningy. Drony ve filmu monitorují elektrárny, nosí 
luxusní kabelky na přehlídce místo modelek nebo sprejují ze vzduchu 
Petřínskou rozhlednu. Začátek v 19 hodin 
(délka 110 min., vstupné 90,- Kč)

Promítání filmů finančně podporuje SMO – městský obvod Polanka 
nad Odrou
www.retro-star.cz

POLANSKÝ ZPRAVODAJ - 20



POLANSKÝ ZPRAVODAJ - 15POLANSKÝ ZPRAVODAJ - 21

NOVÉ KNIHY

Štěpán Neuwirth, známý spisovatel nejenom přírodních próz, spojil 
svoje dvě knihy vonící vodou a „rybinou“, v jednu. V první části, na-
zvané Ostroretky v proudu, se vrací do svého dětství. Skutečně mi-
strovsky i citlivě popisuje vše nejenom kolem klukovského lovu ryb, 
ale i krásný vztah s rodinou, především s otcem. Z dokonalé znalosti 
krajiny a lásce k ní, probouzí ve čtenáři představy obrazů oderské říční 
nivy, meandrů řeky Odry a jejích přítoků, třeba říčky Mlýnky, ale i 
dalších. Jeho úžasně pevný vztah, nadosmrti propojený s Poodřím, vy-
stihují jeho vlastní slova: „Krajina Poodří je pro mne symbolem života. 
Od jara do zimy sleduji jeho proměny. Nacházím zde tolik symbolů 
síly, krásy majestátnosti, ušlechtilosti i harmonie, že mi to stačí k napl-
nění vlastního života!“
Ano, já tomu rozumím, neboť šťastný je ten, kdo umí vidět krásu.
 
Druhá část této knihy, nazvaná Dříve než zemřou řeky, je tematicky 
trochu odlišná. Nejenom tím, že mimo tradičních přírodních námětů z 
domoviny si zde autor odskočil k Baltu, ale především varováním před 
vším dnešním děním, drancujícím přírodu. Upozorňuje na drastické 
proměny kdysi tak kouzelného Poodří. Burcuje lidi zdravého rozumu 
proti lidské nerozvážnosti, necitlivosti a hamižnosti. Poukazuje na to, 
jak se hrubým zasahováním do přírody mění krajina, řeky, ale i společ-
nost! I těmito tématy a napínavým popisem děje nedává autor čtenáři 
vydechnout a v tom nejlepším slova smyslu mu vsugerovává nutnou, 
vlastně existenční, ovšem citlivou semknutost člověka s přírodou. Sa-
mozřejmě s upřímnou úctou k ní! 
 
Vážení čtenáři, přeji vám příjemné chvíle s touto knihou Štěpána Neu-
wirtha.

 Ota Bouzek

Druhá knížka, kterou Štěpán Neuwirth napsal, je určena dětským čte-
nářům. Nese název OBJEVY MALÉHO CHLAPCE a důvod, který 
autora vedl k jejímu vzniku, plně vystihuje text Epilogu:

Epilog:

Milý čtenáři, provázel jsi při čtení tohoto příběhu kluka jako jsi ty, dítě, 
jako jsou děti všechny tvého věku – chlapci i holčičky, kteří by určitě 
rádi šli po boku dětského hrdiny, onoho dědice Malého prince. Vedl vás 
krajinou plnou života, plnou krásy a šel po břehu pramínku, potůčku, 
říčky, a nakonec mohutné řeky, která ho dovedla až k moři. Voda je 
život, stejně jako je život všechno živé na této planetě.

Ve vás, děti, je naděje lidstva, pokud pochopíte, že Země, která nám 
byla dána, abychom na ní prožili svůj život plně a šťastně, nesmí být 
člověkem ničena, ale hýčkána, zvelebována a chráněná. Věřím a dou-
fám, že budete pozorovat, poznávat a vnímat krásu naší krajiny. Chraň-
te ji jako poklad, jako vzácnost, a proto jsem tuto malou knížku napsal. 
Myslím na vás s láskou a vírou, že se stanete novým druhem LIDSTVA.

                                                                         Váš autor
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KT PŮJČOVNA
PŮJČOVNA NOSIČŮ THULE V OSTRAVĚ

KONTAKTY
KT půjčovna

Gregora Tajovského 971/3
Polanka nad Odrou 725 25

www.ktpujcovna.cz

Jaroslav Kupka
Tel. číslo: +420 605 505 130
E-mail: ktpujcovna@ktpujcovna.cz

STŘEŠNÍ NOSIČE

STŘEŠNÍ BOXY

VOZIDLO VOLKSWAGEN TRANSPORTER

Naše firma nabízí střešní boxy a nosiče Thule a dále nabízí zapůjčení vozu Volkswagen Transporter.
Pokud chcete jet na dovolenou, na výlet nebo prostě jen něco převést, půjčte si zařízení z naší půjčovny,
popřípadě i naše auto!

Klientům v rámci našich služeb nabízíme jak krátkodobé, tak i dlouhodobé zapůjčení.


